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Kampania cukrownicza 2014/2015 dobiegła końca. Wyniki 
produkcyjne należy ocenić bardzo wysoko. Dotyczy to zarówno 
plonów, jak i wysokiej polaryzacji cukru w burakach. 
Natomiast problemem w dalszym ciągu pozostaje prywatyzacja 
Krajowej Spółki Cukrowej (KSC), w skład której wchodzi, między 
innymi, Cukrownia Malbork - jedyna cukrownia na Pomorzu. 

Ministerstwo Skarbu Pań-
stwa zapoznało się ze 
wstępną koncepcją pry-

watyzacji proponowaną przez Kra-
jowy Związek Plantatorów Buraka 
Cukrowego (KZPBC). Według niej, 
uprawnieni do nabywania akcji 
mają być pracownicy i plantatorzy - 
łącznie 17 tys. osób, w tym 15,4 tys. 
to plantatorzy, a 1,6 tys. to pracow-
nicy spółki. Ofertą prywatyzacyjną 
mają być objęte wszystkie akcje -  
780 milionów, z czego 707 mln ma 
trafić do plantatorów.

Uprawnieni plantatorzy mają 
kupować akcje w ilości proporcjo-
nalnej do wielkości kontraktacji. 
Na 1 ha buraków przypada ok. 
9300 akcji. Jak wyliczono, na jedne-
go uprawnionego będzie przypa-
dało 45,8 tys. akcji.

KZPBC proponuje dwa wa-
rianty płatności za nabywane ak-
cje - według wyboru plantatora.  
W pierwszym następowałaby za-

płata za całość akcji nabytych przez 
plantatora. W drugim płatność by-
łaby rozłożona na 7 lat, pierwsza 
rata miałaby wynosić 20 proc. war-
tości całej transakcji. Byłaby wtedy 
możliwość udzielenia przez KSC 
pożyczki na sfinansowanie pierw-
szej raty (20 proc. jej to środki wła-
sne) oraz zabezpieczenie w formie 
zastawu rejestrowego na akcjach  
i utworzenie pakietu plantatorskie-
go - prywatyzacyjnego, dającego 
gwarancję zakupu akcji oraz gwa-
rancję uprawy buraków cukrowych.

KZPBC postuluje też wprowa-
dzenie zabezpieczeń statutowych, 
aby umowa zawarta z osobą nie-
uprawnioną nie miała mocy praw-
nej. Możliwość zbycia akcji powinna 
zostać ograniczona do osób związa-
nych ze spółką przez okres co naj-
mniej 3 lat.

Cena akcji ma być ustalona 
przez KSC, ale KZPBC ma możli-
wość przeprowadzenia niezależnej 
wyceny spółki.

W bieżącej kampanii Cukrow-
nia Malbork przerobiła rekordową 
ilość buraków cukrowych - ponad 
618 tys. ton. Należy podkreślić, że 
surowiec cechował wysoki poziom 
polaryzacji (poziom cukru w korze-
niu), który wyniósł ponad 18%, co 
świadczy m.in. o wysokim pozio-
mie wiedzy technologicznej planta-
torów. Osiągnięto bardzo wysokie 
plony - 84,5 t/ha. Widać, że perma-
nentne szkolenia w zakresie zdoby-
wania najnowszej wiedzy przyno-
szą efekty.

Cukrownia produkuje średnio 
12 ton cukru z hektara. Docelowo 
zamierza osiągnąć poziom 15 ton. 
Jest to zadanie realne przy bardzo 
dobrej współpracy między planta-
torami a cukrownią. We właśnie 
zakończonej kampanii dobowy 
przerób buraków wynosił ponad  
6 tys. ton. Nie tak dawno wynosił on 
tylko 4 tys. ton. Jest to efekt poczy-
nionych w zakładzie inwestycyji - 
nie tylko w zakresie technologii, ale 
i w zakresie ochrony środowiska. 
Cukrownia, dzięki modernizacjom, 
zaoszczędziła 8 tys. ton węgla, co  
w ewidentny sposób przyczyniło się 
do zmniejszenia kosztów produk-
cji cukru. Zrealizowano też inwe-
stycje, które mają na celu likwida-
cję uciążliwości dla mieszkańców 
miasta. Dotyczą one modernizacji 
oczyszczali ścieków oraz instalacji 
urządzeń odpylających. 

W zakresie estetyzacji obiektu 
dokonano nasadzeń drzew ozdob-
nych wokół obiektu, które mają 
stanowić nie tylko walor estetycz-
ny, ale i spełniać wymagania śro-
dowiskowe. 

Zdecydowanej poprawie uległa 
organizacja skupu dzięki, między 
innymi, modernizacji placu skupu.
Jedynym mankamentem cukrowni 
jest jej położenie - zlokalizowana 
jest w centrum miasta. ■

Cukrownia Malbork przerobiła rekordową ilość buraków cukrowych - ponad 618 tys. ton.


